 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
ACTA DEL PLENARI DEL CONSELL DE CIUTAT 
Saló de Cent, 9 de juliol del 2012, 19:00 hores 
 
 
 
Actua com a president l’Il·lm. Sr. Joaquim Forn, primer tinent d’alcalde de la 
ciutat. 
 
Després d’agrair l’assistència a tothom, dóna per inaugurat el Plenari del 
Consell de Ciutat.  
 
S’excusen els dos vicepresidents del Consell de Ciutat: 
 
Vicepresidència primera: Sr. Pau González, president del Consell de la 
Joventut de Barcelona (CJB).  
 
Vicepresidència segona: Sr. Alejandro Goñi Febrer, president de PIMEC-
Comerç. 
 
 
 
En representació dels grups municipals 
 
Sr. Guillem Espriu, en representació del Grup Municipal Socialista; Sr. Joaquim 
Mestre, en representació del Grup Municipal d’Iniciativa Verds-Esquerra Unida i 
Alternativa; Sr. Joaquim Forn i Chiarello, en representació del Grup Municipal 
de Convergència i Unió; Sr. Jordi Portabella i Calvete, en representació del 
Grup Municipal d’Unitat per Barcelona; Sra. Glòria Martin, en representació del 
Grup Municipal del Partit Popular. 
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En representació dels consells ciutadans de districte 
 
Sr. Enric Sánchez Arias, en representació del Consell Ciutadà del Districte de 
Ciutat Vella; Sr. Jordi Gras Mateu, en representació del Consell Ciutadà del 
Districte de Sant Martí; Sr. Antonio Fortes, en representació del Consell 
Ciutadà de Sant Andreu; Sr. Joan Bordetas, en representació del Consell 
Ciutadà de l’Eixample; Sr. Salvador Barrau i Viñas, en representació del 
Consell Ciutadà de Gràcia; Sr. Antonio Guillén Martínez, en representació del 
Consell Ciutadà de Sants-Montjuïc. 
 
 
En representació dels consells sectorials de la ciutat 
 
Sr. Enric Francès Gaspar, en representació del Consell Municipal d’Associacions 
de Barcelona; Sr. Vicenç Gasca i Grau, en representació del Consell de Ciutat i 
Comerç; Sr. Antoni Lucena i Cruz, en representació del Consell de Cultura de 
Barcelona; Sra. Maria Dolors Martí Solà, en representació del Consell Escolar 
Municipal de Barcelona; Sr. Enric Piquet Miquel, en representació del Consell 
de l’Esport; Sr. Manuel Cases, en representació del Consell de Defensa dels 
Animals; Sr. Joan Cuyàs i Robinson, en representació del Consell dels 
Animals;; Sr. Manuel Ruiz Sánchez, en representació del Consell de Consum; 
Mercè Darnell, en representació del Consell Muncipal de Benestar Social de 
Barcelona i Carles Pèriz, representant del  Consell de la Formació Professional  
 
En representació de les institucions rellevants de la ciutat 
 
Sra. Marisol Marqués, en representació de la Universitat Politècnica de 
Catalunya (UPC); Sr. Daniel Serra de la Figuera, en representació de la 
Universitat Pompeu Fabra (UPF); Sra. Núria Lozano, en representació de 
Comissions Obreres del Barcelonès (CCOO); Sr. Juan José Casado, en 
representació de la Unió General de Treballadors (UGT); Sr. Toni Codina, en 
representació de la Taula del Tercer Sector Social de Catalunya;; Sra. Victòria 
Miquel, en representació del Consell d’Associacions de Barcelona; Sr. Lluis 
Reales , en representació de l’Ateneu Barcelonès; Sr. Lluís Vendrell, en 
representació de la Cambra de Comerç, Indústria i Navegació de Barcelona;; 
Sr. Carles Carreras, en representació de la Universitat de Barcelona (UB); Sr. 
Ramon Gené, en representació de la Federació d’ONG; Sr. Julio Rios i Martí, en 
representació de la Federació de Cases Regionals i Entitats Culturals de 
Catalunya (FECARECAT); Yolanda Españo, en representació de la FAPAC. 
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En representació de les entitats del Fitxer General d’Entitats 
Ciutadanes 
 
Sra. Alba Cuevas, portaveu de SOS Racisme; Sr. Javier García Bonomi, 
president de la Federació d’Entitats Llatinoamericanes de Catalunya 
(FEDELATINA); Sra. Maria Rosa Lunas Masnou, presidenta de la Federació 
d’Organitzacions Catalanes de Gent Gran, Dones i Família (FOCAGG); Sr. Fabià 
Mohedano, en representació del Moviment Laic i Progressista; Sra. Felisa Pérez 
Antón, en representació de l’Associació Benestar i Desenvolupament (ABD); 
Sra. Concepció Pujolar Contijoch, presidenta de l’Associació de Familiars 
Alzheimer de Barcelona; Sr. Daniel Celma, en representació de la Federació 
d’Entitats del Clot-Camp de l’Arpa Sra. Anna de Guia, en representació de la 
Federació Catalana de Voluntariat Social; Sr. Manel Mora, en representació de 
la Federació ECOM de Barcelona; Sra. Eulàlia Perarnau Clarasó, en 
representació del Secretariat d’Entitats de Sants, Hostafrancs i la Bordeta; 
 
Persones d’especial rellevància ciutadana 
 
Sr. Josep Maria Andreu; Sr. Joaquim Calvo Jaques; Sra. Núria Galán Orriols; 
Sr. Enric Estrenjer Mortes; Sr. Miquel Àngel Fraile;; Sra. Rosa Romeu 
Tarragona; Sr. Ignasi Parody; Sr. Rafael Manzanera López; Sr. Jordi Porta 
Ribalta; Sr. Carles Duarte i Sra. Adela Subirana Cantarell. 
 
 
Persones del Registre Ciutadà 
 
Sr. Carlos Aledo Torres; Sra. Cristina Dacruz Rovira; Sra. Carmen Fisse 
Segarra; Sr. Jacint Ribàs Deix; Sr. Emilio Ruiz Pérez; Sra. Mercedes Cerdà 
Ramos; Sra. Mayte Regodón Muñoz. 
 
Assistits per la Sra. Berta Clemente, secretària del Consell de Ciutat, i pel 
Sr. Carles Agustí, comissionat de Participació Ciutadana i Associacionisme. 
 
 
Han excusat la seva assistència a aquesta sessió 
 
Sr. Antonio Guillen Martínez, en representació del Consell Ciutadà de Sants-
Montjuïc; Sr. Josep Ortiz, en representació del Consell Ciutadà de Nou Barris; 
Sr. Albert Paluzie, en representació del Consell Ciutadà de Sarrià-Sant Gervasi; 
Sra. Montse Benito, en representació del Consell de Cooperació; Sra. Anna 
González, en representació del Consell de les Dones; Sr. Josep Molina, en 
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representació del Consell de l’Habitatge; Sr. Ricard Riol, en representació del 
Pacte per la Mobilitat; Sr. Jordi Roglà de Leuw, en representació del Consell de 
Benestar Social; Sra. Marta Galceran Vercher; Sr. Luis Martín Garcia;; Sr. Enric 
Canet, en representació del Casal dels Infants per a l’Acció Social als Barris; 
Sr. Miguel Ángel Essomba, en representació del Centre UNESCO Catalunya; 
Sr. Bonaventura Bassegoda i Hugas, en representació de la Universitat 
Autònoma de Barcelona Fabra; Sr. Josep Maria Martí, en representació del 
Col·legi de Periodistes de Catalunya; Sr. Joaquim Gay, en representació del 
Foment Nacional del Treball; Sr. Joan Güell; Sra. Estel Muñoz i Diaz; Sra. 
Elisenda Rius Berga; Sra. Huma Jamshed, en representació del Consell 
d’Immigració Sr. Joan Fuster Sobrepere, en representació de l’Associació 
Barcelona Consell de Cent; Sr. Jordi Bonet, en representació de la Federació 
d'Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona. 
 
Persones convidades 
 
Sra. Mercè Homs, regidora de Ciutat Vella. 
Sra. Assumpció Vila, síndica de Greuges. 
 
 
ORDRE DEL DIA 
 
1. Presentació de l’ordre del dia del Plenari. 
2. Activitat del Consell de Ciutat.  
3. Renovació del Consell de Ciutat. 
4. Presentació del Pla Cor a càrrec de la regidora de Ciutat Vella, Sra. Mercè 
Homs.  
5. Presentació de l’Informe de la Síndica de Greuges, a càrrec de la 
Sra. Assumpció Vila, síndica de Greuges. 
6. Precs i preguntes. 
 
 
1. Presentació de l’ordre del dia del Plenari  
 
 El primer tinent d’alcalde (Sr. Joaquim Forn i Chiarello) 
 
Saluda els assistents i exposa l’ordre del dia del Plenari.  
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 La secretària (Sra. Berta Clemente) 
 
Dóna la benvinguda als assistents i facilita algunes indicacions sobre el 
Plenari. Presenta la documentació que hi ha a les carpetes, explica els 
diferents punts de l’ordre del dia i, en especial, el punt d’activitat del 
Consell de Ciutat on s’informa de què ha fet aquest òrgan entre plenaris. La 
Sra. Mercè Homs explicarà el procés participatiu del Pla Cor, mentre que la 
Sra. Assumpció Vila exposarà el seu informe, que ja es va presentar en el 
Consell Plenari. Tot seguit, s’obrirà un torn de paraula. 
 
Afegeix que tota la informació s’ha enviat en temps i forma als membres del 
Consell Plenari. 
 
Finalitza dient que en aquest Plenari no es farà cap votació. 
 
 
2. Activitat del Consell de Ciutat 
 
 Sr. Carles Agustí i Hernández (comissionat de Participació Ciutadana i 
Associacionisme) 
 
Recorda que fa un any, quan va començar el Govern, va manifestar un 
compromís amb el Consell de Ciutat; un compromís per augmentar la 
visibilitat i la incidència política d’aquest òrgan.  
 
Avui, un any després, afirma que algunes mesures ja s’han dut a terme: el 
Dictamen de Pressupostos ha rebut un retorn per escrit i les actes es 
revisen per tal de garantir que els acords es compleixen. 
 
Vol afegir que el Consell de Ciutat no només ha de poder fer dictàmens – 
alguns d’ells preceptius–, sinó que, d’acord amb el seu propi lema, «Entre la 
Ciutadania i el Govern», ha de poder posar sobre la taula del Govern temes 
que afecten la ciutadania. 
 
Vol felicitar les persones que han format part dels grups de treball i agrair-
los la feina duta a terme, perquè al llarg d’aquest any s’han fet tres 
dictàmens: el de pressupostos, el de racionalització dels òrgans i el del 
PAM, tot i que aquest últim encara no està acabat; a més, ja s’han aprovat 
dos dictàmens sobre el PAM. 
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Vol recordar que la pàgina web ha estat actualitzada i que de mica en mica 
el Consell de Ciutat va entrant en el 2.0; ara, per exemple, ja té una pàgina 
a Facebook. Finalment vol deixar constància que la intenció és fer tres 
plenaris l’any, tot i que enguany, principalment a causa del PAM, potser 
calgui fer-ne més. 
 
Cedeix la paraula a la Sra. Montse Balaguer. 
 
 Sra. Montse Balaguer (presidenta del Consell d’Associacions de 
Barcelona) 
 
Saluda els assistents i explica que a les carpetes tenen la declaració 
institucional de recolzament a la Iniciativa Legislativa Popular (ILP) per a la 
regulació de la dació en pagament, la paralització dels desnonaments i el 
lloguer social. 
 
Explica que Comissions Obreres (CCOO), la Unió General de Treballadors 
(UGT), la Taula d’Entitats del Tercer Sector Social de Catalunya, la 
Federació d’Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona (FAVB) i el Consell 
d’Associacions de Barcelona (CAB) van acordar estudiar com elevar al 
Plenari de la ciutat el debat de la ILP per a la regulació de la dació en 
pagament, la paralització dels desnonaments i el lloguer social. Aquestes 
entitats entenien que el Consell de Ciutat, com a màxim òrgan de la ciutat, 
era l’espai idoni per tractar d’aquest tema, atès que la Carta Municipal 
estableix que les entitats tenen el dret de presentar temes a debat en el 
Plenari. També vol explicar que, atès que no hi havia cap regulació que 
definís com dur això a terme, va caldre trobar un mecanisme adient. 
Finalment la solució va ser la següent: el Consell de Ciutat, a petició de les 
entitats que en són membres, va instar el Plenari a aprovar una declaració 
de suport a la Iniciativa Legislativa Popular per a la dació en pagament.  
 
Aquest pas tan important ha permès al Consell de Ciutat posar de manifest 
la seva capacitat d’incidència en l’Ajuntament; és a dir, ajudar a millorar la 
governança d’aquesta ciutat a partir del treball conjunt entre 
l’Administració, el Govern i la ciutadania. 
 
 
3. Renovació del Consell de Ciutat 
 
 Sr. Carles Agustí i Hernández (comissionat de Participació Ciutadana i 
Associacionisme) 
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Vol afegir a la intervenció de la Sra. Montse Balaguer que, pel que fa a les 
demandes concretes que es van formular, a banda de posicionar-se a favor 
de la dació en pagament, l’Ajuntament facilitarà la recollida de signatures i 
un espai a la Mostra d’Associacions de Barcelona durant les festes de la 
Mercè.  
 
Vol deixar constància que amb anterioritat a l’aprovació de la declaració de 
suport a la ILP per a la regulació de la dació en pagament, la paralització 
dels desnonaments i el lloguer social, l’Ajuntament ja havia creat una 
comissió mixta de desnonaments; a més, també s’ha posat en marxa un 
procés participatiu que s’engegarà en breu en forma de repte ciutadà. 
 
Respecte a la renovació del Consell de Ciutat, un grup de treball concret del 
Consell de Ciutat hi està treballant. Quan escaigui, es presentaran les 
reformes acordades.   
 
 
4. Presentació del Pla Cor a càrrec de la regidora de Ciutat Vella, 
Sra. Mercè Homs  
 
Vol agrair l’oportunitat que té avui d’explicar el Pla Cor al Consell de Ciutat,  
màxim òrgan de participació. El procés es va iniciar fa un any i mig, per la qual 
cosa avui ja està en condicions d’explicar algunes de les accions 
implementades. 
 
Comença llegint una poesia de Josep Maria de Segarra: És tot un cel de blau i 
d’alegria, aquesta Rambla meva, i em fa esglai pensar que puc deixar-la sols 
un dia / la Rambla i jo no hem d’apartar-nos mai.  
 
Tot seguit, n’explica els antecedents: durant l’anterior mandat es va crear, de 
la mà de la regidora Itziar González, una taula interdepartamental amb el 
propòsit de començar a parlar dels aspectes tècnics de la Rambla. També es 
pretenia crear una eina de participació, aleshores anomenada «Observatori de 
la Rambla», però mai no es va dur a terme. Just al final del mandat, en l’últim 
ple de Ciutat Vella, es va proposar crear un Pla Director de la Rambla, iniciativa 
que el Govern actual de la ciutat ha reprès i que vol enfocar des de tres 
perspectives: cosmopolita, catalana i veïnal. «Cosmopolita», perquè és un dels 
17 passeigs més importants del món; «catalana», perquè és un dels passeigs 
que identifica Catalunya com a país; i «veïnal» perquè és voluntat de 
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l’Ajuntament que els barcelonins i barcelonines i la gent de Ciutat Vella hi 
puguin passejar a gust, amb plaer i satisfacció, i fins i tot amb un punt d’orgull.  
 
Cal trobar un equilibri entre els veïns i veïnes que viuen a la Rambla i la gent 
que s’hi vol passejar. 
 
La intervenció de la Rambla s’ha organitzat en sis eixos: 
 
1. L’eix social: bàsicament fa referència a potenciar la Rambla com a espai 
d’intercanvi pacífic, segur, agradable i inclusiu, i engloba tots els aspectes 
relacionats amb el fet de tenir un turisme de qualitat, de poder passejar per les 
voreres, etc.  
 
2. L’eix econòmic: està orientat a desenvolupar activitats de qualitat i a 
potenciar l’equilibri entre el consum i el gaudi.  
 
3. L’eix morfològic: té per objecte simplificar i endreçar els elements físics de 
la Rambla.  
 
4. L’eix de la mobilitat: consisteix a racionalitzar l’ús del trànsit de la Rambla 
i a donar prioritat als vianants.  
 
5. L’eix del coneixement: pretén rellançar la Rambla com a espai cultural 
únic arrelat al país. Això respondria a la perspectiva que la Rambla té identitat 
de país. 
 
6. L’eix de la gestió: atès que és l’últim eix, en certa manera engloba tots els 
altres, i té a veure amb la governança; un model de gestió integral amb la 
complicitat de tots els departaments. 
 
Les fases del Pla Cor han estat les següents: 
 
Una primera fase de recollida d’informació, la qual va permetre definir els 
objectius abans esmentats. Una segona fase d’implementació, que és 
l’actual i que sempre va acompanyada d’un procés de participació. Vol deixar 
constància que hi ha altres nivells de participació, no inferiors, sinó paral·lels, 
que són les entitats de ciutat, els agents econòmics i socials, les entitats de 
barri i de districte, els consells de barri i també el Consell de Ciutat. 
 
Aquest procés de participació es nodreix d’un espai anomenat «Rambla Viva», 
el qual aplega els col·lectius que hi ha a la Rambla mateix, bé a la part central, 
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en forma d’associació, o als laterals, atorgant un protagonisme especial a 
l’entitat Associació d’Amics, Veïns i Comerciants de la Rambla, que aglutina 
moltes d’aquestes associacions.   
 
Ja s’han fet diverses reunions dels eixos i trobades amb les persones que n’han 
volgut formar part. 
 
Quant a les accions implementades, la Sra. Mercè Homs explica la iniciativa 
relacionada amb les estàtues, la qual ha constat de tres accions bàsiques: 
a) traslladar-les a la rambla de Santa Mònica, per tal de descongestionar la 
Rambla; b) avaluar-ne la qualitat mitjançant la creació d’un jurat artístic; i 
c) establir el cobrament d’una taxa, ja que no deixa de ser una persona 
privada que obté un benefici particular d’una activitat econòmica generada a la 
via pública. 
 
Quant a les accions dutes a terme entorn a la seguretat, explica que s’han 
creat uns guàrdies urbans específics per a la Rambla. 
 
També vol destacar la tasca duta a terme amb diferents col·lectius, com ara les 
botigues dels laterals, els quiosquers, els antics ocellaires, els floristes, la gent 
del món de la restauració, els pintors, les estàtues, etc. 
 
Finalment vol parlar de les properes línies d’actuació, que inclouen, entre 
altres, un grup de treball sobre terrasses i una guia literària. Totes elles anirien 
acompanyades d’una dotació de recursos per tal de dur-les a terme: una 
reserva de pressupost de 10 milions d’euros des del 2012 fins al 2018. 
 
Vol acabar citant una frase de Carles Soldevila: Hi ha l’encís d’aquesta reina 
destronada, però no vençuda, capaç encara d’esperances i de projectes, 
perquè en la seva opinió resumeix el que ella ha volgut expressar. Si han 
anomenat aquest procés «Pla Cor», és perquè la Rambla tot el dia batega.  
 
 Sr. Carles Agustí i Hernández (comissionat de Participació Ciutadana i 
Associacionisme) 
 
Destaca que el Pla Cor és un procés participatiu continuat, intens, complet i 
innovador.  
 
 Sra. Adela Subirana (persona d’especial rellevància ciutadana) 
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Vol agrair a la regidora les facilitats que els van donar per fer un acte del 
Liceu a la via pública, i vol demanar suport per al Liceu i les seves 
activitats. 
 
 Sr. Miquel Àngel Fraile (persona d’especial rellevància ciutadana) 
 
A més de donar suport al Pla Cor, també vol oferir la col·laboració dels 
gremis de Barcelona, perquè una activitat comercial de qualitat passa per 
millorar-ne la professionalitat. 
 
 Sra. Felisa Pérez (en nom de l’Associació Benestar i Desenvolupament) 
 
Manifesta que li hagués agradat participar en el Pla Cor i que ara es posa a 
disposició per formar-ne part. 
 
 Sra. Mercè Homs i Molist 
 
Agraeix les intervencions i diu que està molt satisfeta que vulguin participar 
en el Pla Cor. 
 
 
5. Presentació de l’Informe de la Síndica de Greuges, a càrrec de la 
Sra. Assumpció Vila, síndica de Greuges 
 
 Sra. M. Assumpció Vilà i Planas (síndica de Greuges de Barcelona)  
 
Dóna les gràcies per tenir la possibilitat de presentar el seu informe al 
Consell de Ciutat en compliment del compromís adoptat arran de l’aprovació 
de la «Carta de Ciutadania. Carta de Drets i Deures de Barcelona». 
L’acompanyen dos membres del seu equip: el Sr. Marino Villa, com a 
adjunt, i la Sra. Imma Miret, una de les assessores tècniques de l’equip.  
 
Vol posar l’accent en els drets i deures establerts a la Carta de Ciutadania, 
que determina que totes les persones podran presentar una queixa davant 
la síndica de Greuges de Barcelona. L’any 2011 es van presentar 1.776 
queixes.  
 
El 37 per cent d’aquestes queixes feien referència a territori i hàbitat; el 23 
per cent a la bona administració; i el 12 per cent als serveis a les persones. 
Per districtes, el que més queixes ha enviat ha estat l’Eixample –creu que 
és perquè és el districte més nombrós de la ciutat–, seguit de Ciutat Vella; 
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en la seva opinió, hi ha una explicació ben senzilla: és un dels districtes que 
té més problemes.  
 
Inicia l’exposició dient que ens trobem davant d’una greu crisi econòmica, i 
que no hem de permetre que es tradueixi en una greu crisi de justícia social 
i d’harmonia cívica. 
 
Comença parlant d’habitatge: manca d’oferta d’habitatge públic de preu 
assequible, ciutadans amb doble exclusió social, infrahabitatge, damnificats 
pels crèdits hipotecaris, i habitatges d’ús turístic. L’Ajuntament haurà de 
potenciar i rendibilitzar al màxim, des d’un punt de vista social, el parc 
públic d’habitatges de lloguer, dotant-lo de nous habitatges i recuperant els 
habitatges municipals que no compleixin la funció social que han de cobrir, 
ja que són menys de 2.000 els habitatges municipals que es destinen a 
lloguers subvencionats en una ciutat que compta amb 700.000 habitatges. 
A més, cal agilitzar la recuperació dels habitatges infrautilitzats per tal 
d’assignar-los preferentment a persones en situació d’emergència o de 
vulnerabilitat social, i atorgar-los en règim jurídic assistencial i no de lloguer 
ordinari. 
 
Quant a l’infrahabitatge, el propietari té el deure legal i l’imperatiu de 
mantenir la seva propietat en bon estat, mentre que l’Administració té el 
deure d’oferir una línia de subvencions per a la rehabilitació d’habitabilitat. 
 
Pel que fa als damnificats dels crèdits hipotecaris, cal oferir d’ofici un 
allotjament alternatiu en règim assistencial i transitori a tots els residents 
de Barcelona que siguin objecte de llançament. 
 
Quant als habitatges turístics, considera que cal elaborar una planificació 
ponderada que limiti el nombre de llicències en funció de les 
característiques dels barris, a fi i efecte d’evitar-ne la desnaturalització i 
d’impedir la reducció de l’oferta d’habitatge veïnal de lloguer, i aplicar-la als 
plans d’usos. També s’ha de preveure en la regulació municipal futura que 
les llicències d’ús com a habitatge turístic siguin intemporals. 
 
Amb relació al medi ambient, el problema més reiterat a les queixes 
rebudes l’any 2011 ha estat el soroll i la instal·lació –i a vegades 
acumulació– de maquinària de climatització i de ventilació a les illes de 
cases. 
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Quant a la neteja i recollida de residus sòlids, cal una 
coresponsabilització per part dels ciutadans i dels titulars de determinades 
activitats comercials, a fi i efecte de reduir els residus generats i evitar 
sorolls excessius en horari nocturn. 
 
Pel que fa al carrer i la convivència, cal fomentar la combinació de 
polítiques públiques de mobilitat, seguretat i llibertat d’ús de l’espai públic 
que afavoreixin les relacions humanes i el respecte als drets de tothom. 
També s’ha de millorar la xarxa de carrils bici, i convé senyalitzar, 
diferenciar o segregar els carrils situats a la vorera, de manera que es vegi 
clarament l’espai destinat als ciclistes i el destinat als vianants. 
 
Quant a la circulació i estacionament de vehicles de motor, recomana 
millorar la informació i l’orientació específica sobre procediments 
sancionadors, a més de revisar els protocols d’actuació en la fase de 
notificació de les denúncies, i facilitar la realització d’activitats substitutòries 
del pagament de les multes de circulació.  
 
Amb relació als transports públics, recomana que Transports 
Metropolitans de Barcelona (TMB) aclareixi la informació que es dóna a les 
persones penalitzades per un ús incorrecte del transport.  
 
Quant al tema de seguretat ciutadana i llibertat cívica, l’any 2011 es va 
incrementar la presència de la Guàrdia Urbana, en especial al centre de 
Barcelona i sobretot a Ciutat Vella i al Raval. 
 
Fa referència a l’ocupació de la plaça de Catalunya per part del 
moviment del 15-M i al posterior desallotjament conflictiu. Recorda que 
sempre cal tenir present que el dret fonamental de reunió i de manifestació 
pacífica és un bé jurídic que l’autoritat municipal i els seus agents han de 
protegir sempre que s’exerceixi d’acord amb la Constitució i la llei. També 
recomana revisar els protocols d’intervenció de la Guàrdia Urbana per tal de 
garantir que els agents puguin exercir les seves funcions de manera ètica i 
exemplar per a la ciutadania, sense aplicar violència innecessària.  
 
Quant al dret a vaga, assenyala que és un dret fonamental, però que cal 
exercir-lo des del respecte cap als drets dels altres, ja que en cas contrari 
no compleix els seus objectius i els desacredita. 
 
Pel que fa a l’ús i manteniment de l’espai públic, cada vegada es fa més 
evident la problemàtica de les terrasses dels bars i restaurants que ocupen 
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voreres i passeigs amb la contraprestació de la taxa corresponent. També 
cal revisar els criteris de concessió i d’inspecció de terrasses de restauració. 
 
Amb relació a l’accessibilitat i mobilitat personal, recomana abordar 
d’una manera immediata i global la gestió del servei públic de transport 
especial tenint en compte els criteris de proporcionalitat, transparència, 
eficiència i participació ciutadana. També cal revisar amb criteris d’eficiència 
la gestió de la targeta d’aparcament de vehicles de persones amb 
discapacitat, a fi i efecte d’adequar-ne la tramitació als principis de celeritat 
i simplificació administrativa. 
 
Quant a la bona administració, al desenvolupament de les línies de 
treball del Pla Director de Participació Ciutadana i a les diferents mesures 
que s’hi recullen, la síndica considera que és un repte molt important per al 
nou Consistori. Per això es recomana racionalitzar i harmonitzar els actuals 
òrgans de participació, i augmentar la visibilitat i el pes del Consell de Ciutat 
com a màxim òrgan de participació ciutadana, així com la seva incidència 
en la política municipal. 
 
Amb relació a la gestió dels serveis públics, la síndica explica que 
l’Administració té influència en el mercat laboral a través de la contractació 
de serveis. Considera que aquesta influència ha de servir per traslladar a 
l’àmbit privat determinades exigències socials, com ara el principi d’igualtat 
d’oportunitats entre homes i dones en l’accés a l’ocupació, en la promoció 
professional, en les condicions de treball, i en la resta de situacions. 
 
Quant a l’activitat econòmica, cal elaborar un programa de simplificació 
administrativa. 
 
Pel que fa a l’apartat de persones i societats, es posen de manifest les 
millores en l’atenció dels serveis socials, però també les mancances que 
encara hi ha, tot i que gradualment van augmentant els recursos econòmics 
i assistencials. Assenyala que cal incrementar els recursos socials bàsics per 
a la població més necessitada, a més de vetllar perquè s’assignin de 
manera equitativa i reglada. També s’ha d’impulsar el servei d’atenció 
domiciliària socioeducativa com a servei bàsic per a les famílies en risc 
social i les que tinguin fills amb discapacitat mental.  
 
Amb relació a la promoció de l’atenció a la dependència per a gent 
gran i persones amb discapacitats, considera que cal dotar els centres 
de serveis socials dels recursos personals i materials necessaris, potenciar 
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un seguiment acurat dels expedients de la Llei per a l’autonomia personal i 
atenció a la dependència (LAPAD), escurçar els terminis de gestió municipal 
i abordar les inversions en recursos assistencials residencials, que són 
competència de l’Ajuntament de Barcelona.  
 
Quant a l’atenció a les persones sense llar, recomana incrementar el 
nombre d’equips de carrer per poder-les detectar i oferir-los un 
acompanyament molt continuat per tal d’aconseguir els objectius d’inclusió 
social sense haver de recórrer a fórmules coactives ni de denúncia per part 
de la Guàrdia Urbana. Això comporta revisar l’ordenança de civisme per 
impulsar la funció educadora de carrer i assistencial.  
 
Pel que fa a la ciutadania, el veïnatge i la immigració, recomana que es 
desenvolupin polítiques preventives en matèria d’allotjament i de formació 
ocupacional, per tal que la població immigrada tingui l’oportunitat de viure 
de manera digna i de regularitzar la seva situació, o bé de tornar al seu país 
d’origen en unes condicions acceptables.  
 
Amb relació a la salut pública, vol deixar constància que el soroll 
ambiental al carrer i el que envaeix la intimitat del domicili està esdevenint 
una malaltia. 
 
Respecte a l’educació, s’ha recomanat mantenir les àrees territorials en 
procés de preinscripció i de matriculació per tal de garantir el criteri 
prioritari de proximitat i establir un marc normatiu de matriculació més 
explícit que permeti detectar amb agilitat i rapidesa els possibles fraus en 
matèria d’acreditació del domicili. Hem demanat que es revisi la planificació 
escolar pel que fa a la construcció de centres educatius amb l’objectiu de 
garantir que se segueix la programació prevista i es compleixen les 
expectatives legítimes de les famílies.  
 
Vol acabar amb unes paraules sobre la prostitució. Explica que les queixes 
rebudes han estat promogudes per entitats que actuen en nom de les 
prostitutes, per clients que posen en qüestió la presumpció de veracitat de 
la Guàrdia Urbana quan els imputen negociació de serveis al carrer, o per 
veïns afectats per aquesta realitat. No s’han rebut queixes directes de 
persones que exerceixen la prostitució, probablement a causa de la fragilitat 
de la seva situació personal. Vol deixar constància que valora la via de 
tractament del fenomen per part de l’Ajuntament, però que aquesta via 
opta per la repressió en lloc de la prevenció i la rehabilitació i ella no la pot 
compartir, cosa que ha fet saber al Govern municipal. 
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 Sr. Josep Ortiz (en nom del Consell Ciutadà de Nou Barris) 
 
Després d’agrair a la síndica l’exposició de l’informe, explica que a Nou 
Barris hi ha més de 400 desnonaments anuals al barri de Ciutat Meridiana, i 
pisos buits de protecció oficial a Torre Baró, cosa que li sembla força 
paradoxal. Troba que les dades de l'informe no són tan greus com la realitat 
que ell veu cada dia a Nou Barris. 
 
 Sra. M. Assumpció Vilà i Planas (síndica de Greuges de Barcelona)  
 
Agraeix la intervenció i diu que el seu informe fa referència a l’informe del 
2011 i que, sovint, les persones que acudeixen a ella és perquè ja han 
esgotat els altres mecanismes, i que ella només hi ha recollit els temes que 
són de competència municipal. 
 
 Sr. Rafael Manzanera (persona d’especial rellevància ciutadana) 
 
Agraeix a la regidora i a la síndica les seves intervencions, i destaca la gran 
oportunitat que té el Consell de Ciutat d’abordar aquests problemes tan 
greus que està patint la ciutat. 
 
 
6. Precs i preguntes 
 
 Sr. Vicenç Gasca Grau (en nom del Consell Municipal de Ciutat i Comerç) 
 
Presenta al Consell de Ciutat el manifest sobre horaris que aquest mateix 
matí s’ha signat a l’Ajuntament de Barcelona. N’entrega una còpia i afegeix 
que es tracta d’un document fonamental per a la ciutat, perquè pot 
comportar la desertització d’una part important de les zones comercials de 
Barcelona, amb la consegüent descohesió social i el tancament de botigues. 
Assenyala que és una situació preocupant que ha fet que el Consell de 
Gremis de Barcelona i la Fundació Barcelona Comerç s’unissin per signar 
aquest document; també s’hi han adherit PIMEC Comerç, els sindicats 
CCOO i UGT, l’Agrupament de Botiguers i Comerciants (ABC) de Barcelona, 
el Consell d’Empreses Distribuïdores d’Aliments de Catalunya (CEDAC) i la 
Confederació Catalana d’Associacions Marxants (COCAM). 
 
Demana, per tant, la comprensió del Consell de Ciutat, ja que és un tema 
que afecta la cohesió social i la cohesió comercial de Barcelona. 
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 Sra. Felisa Pérez (en nom de l’Associació Benestar i Desenvolupament) 
 
Felicita la síndica i pregunta si s’han produït queixes sobre l’Ordenança 
Municipal. 
 
 Sra. M. Assumpció Vilà i Planas (síndica de Greuges de Barcelona)  
 
Vol deixar constància que certs col·lectius, atesa la seva realitat de 
vulnerabilitat social, no recorreran a ella; per això sempre fa una crida a les 
entitats. Ha rebut queixes relacionades amb el retard en la valoració de la 
Llei de la dependència. 
 
 Primer tinent d’alcalde 
 
Reitera l’agraïment a la regidora de Ciutat Vella i dóna les gràcies a la 
síndica de Greuges per la seva presència i les explicacions facilitades. 
Manifesta que està d’acord amb el Sr. Manzanera i recorda que es poden 
proposar temes a la Comissió Permanent del Consell de Ciutat.  
 
Agraeix a tothom la seva assistència i reflexions, i els desitja que passin un 
bon estiu.  
 
 
Finalitza la sessió a les 21:15 hores. 
 
Certifica aquesta acta la Sra. Berta Clemente, secretària delegada.  
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